
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق شم�اره 88498445 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
---------------------------------------------------

  دقت در درج مشخصات در شناسنامه  هاي جديد 
يك شهروند – تهران: صدور شناس��نامه  هاي جديد نيازمند دقت 
نظر است چرا كه در موقع تايپ اس��امي كادربندي رعايت نمي شود و 
مشكلاتي را براي صاحب شناسنامه به وجود مي آورد. آيا بهتر نيست 

دقت لازم صورت گيرد؟
---------------------------------------------------

  رسيدگي به ترافيك شبانگاهي 
احمدي – ته�ران: راهنماي��ي و رانندگي فكري براي ب��ار ترافيك 
شبانگاهي بكند. در ساعات پاياني روز بزرگراه ها بسيار شلوغ مي شود و 
ترافيك سنگين به وجود مي آيد و از مأموران راهنمايي و رانندگي براي 

كنترل و تسهيل در آمد و شد خبري نيست.
---------------------------------------------------

  ارائه اطاعات براي بازنشستگي با 25 سال سابقه بيمه 
حسيني – تهران: مديرعامل س��ازمان تأمين اجتماعي وعده داده 
است كه اگر كارفرمايان قبول كنند و حق بيمه پنج ساله بيمه شدگان 
پرداخت ش��ود مي توانند با 25 سال س��ابقه پرداخت بيمه بازنشسته 
شوند. مي خواستم از مسئولان سازمان بپرسم چرا اطلاعات بيشتري در 
خصوص اين گونه بازنشستگي ارائه نمي دهند تا مشمولان اين شرايط 

بتوانند از حق بازنشستگي برخوردار شوند. 
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88498445سرويس اجتماعي

درمان سليقه اي سرطان در سايه غفلت مسئولان
تهران بيشتر از لندن ام آر آي دارد 

هيچ كشوري بدون راهنماي ملي سامت سرطان را درمان نمي كند

در حال�ي رئيس كميس�يون عم�ران و حمل 
و نقل ش�وراي ش�هر تهران از بررسي لايحه 
درياف�ت ع�وارض از معاب�ر خ�اص ش�امل 
تمامي تونل ه�ا و بزرگراه ه�اي پايتخت خبر 
مي دهد ك�ه زيرس�اخت ها براي اج�راي اين 
لايح�ه فراهم نيس�ت و ش�هروندان ان�واع و 
اقس�ام عوارض هاي مختل�ف را مي پردازند. 
 در اين زمينه احمد دنيامالي ب��ا بيان اينكه قرار 
نيس��ت س��رمايه گذاري هايي كه در سطح شهر 
تهران مي شود، مانند ساخت تونل، پل و بزرگراه از 
جيب مردمي كه خودرو ندارند، گرفته شود، گفت: 
شهرونداني كه خودرو دارند اما از اين تسهيلات 
اس��تفاده نمي كنند و كس��اني كه خودرو ندارند 
نبايد هزينه تردد كساني را بدهند كه مي خواهند 

با خودروهايشان در خيابان ها تردد كنند. 
 اين سخنان در حالي مطرح مي شود كه وضعيت 
ترافيكي در بس��ياري از تونل ه��ا و بزرگراه ها با 
بار ترافيكي ش��ديد مواجه اس��ت و شهروندان از 
مديريت شهري و دس��تگاه هاي متولي خواستار 
روان س��ازي ترافيك در اين معابر به خصوص در 

زمان صبحگاهي و شامگاهي هستند. 
 با اين حال رئيس كميسيون عمران و حمل و نقل 
ش��ورا در اين خصوص به مهر افزود: عادلانه اين 
است كه افرادي كه از اين معابر استفاده مي كنند، 
ماليات يا عوارض راه را بپردازند كه خوشبختانه 

امكانات و زيربناهاي اين كار فراهم است. 

دنيامالي در توضيح اينكه چرا اين لايحه به صورت 
يك فوريت مطرح ش��ده اس��ت، گف��ت: تمامي 
رديف هاي درآمدي در لايحه بودجه بايد قبل از 
۱5 بهمن ماه به تصويب برسد و اگر ما بتوانيم اين 
لايحه را تا آن زمان بررسي و تصويب كنيم، امكان 

محقق شدن آن از سال آينده وجود دارد. 
رئيس كميسيون عمران ش��وراي شهر تهران با 
بيان اينكه اخذ عوارض به ص��ورت الكترونيكي 
است، گفت: با نصب يك چيپست روي خودرو به 
صورت اعتباري، عوارض از خودروها كم مي شود 

و كس��اني كه قصد پرداخت ع��وارض را ندارند، 
مي توانند از اين مس��يرها اس��تفاده نكنند و در 
صورت استفاده، جرايم سنگيني بايد براي آنها در 
نظر گرفته شود، اين موضوع به تعادل ترافيك در 

تهران نيز كمك مي كند. 
وي با بيان اينكه تونل هاي پايتخت، پل هايي مانند 
صدر و بزرگراه هايي كه خودروها در آن با سرعت 
بالاي متوسط حركت مي كنند، شامل حال اين 
عوارض مي شود، گفت: تردد ماشين ها در سطح 
شهر خس��ارات زيادي به پايتخت وارد مي كنند؛ 

مانند آلودگي هوا، صدا و تلفات جاني كه به نظر 
مي آيد كه با اين كار كه پيچيدگي خاصي ندارد، 

مي توان اين مشكلات را كاهش داد. 
 از سوي ديگر همواره اين سؤال مطرح مي شود كه 
چندي پيش نيز اين موض��وع دريافت عوارض از 
معابر شهري مطرح و با مخالفت هاي گسترده اي 
در محافل كارشناسي روبه رو شده با اين حال به 
چه دليل بازهم اين موضوع مطرح ش��ده اس��ت 

جاي تأمل دارد؟
بر اين اساس انتظار مي رود كه طرح كنندگان اين 
موضوع با نگاه همه جانبه به موضوع هاي شهري 
و منابع درآمد پايدار پايتخت توجه ويژه داش��ته 
باشند.  به واقع بايد از اعضاي شوراي شهر پرسيد 
كه چرا بايد ع��وارض آلودگي هوا را ش��هروندان 
بپردازند و آيا نبايد اينگونه عوارض از خودروسازان 
نيز دريافت ش��ود؟ و اينكه اگر عوارضي دريافت 
ش��ده در جاي خودش براي كاهش آلودگي هوا 

صرف مي شود؟ 
 در اين ارتباط مس��ئولان مديريت شهري توجه 
داشته باشند كه صرف الگوبرداري از ساير كشور ها 
منتج به نتيجه مطلوب نخواهد شد كه اين آزمون 
بارها در س��اير موضوع ها به اجرا درآمده اس��ت 
و نتيج��ه بخش هم نب��وده. با اين ح��ال نبايد از 
اين موضوع غافل ش��د كه آنان كه از شهر بيشتر 
اس��تفاده مي كنند، سهم بيش��تري هم بايد در 

نگهداشت شهر بپردازند.

شايد س�رطان در كش�ورمان هنوز با سونامي 
فاصله داشته باشد اما بنا به تأكيد رئيس مركز 
تحقيقات س�رطان، روند صعودي اين بيماري 
در ايران بي رقيب اس�ت و به عنوان س�ومين 
عامل م�رگ ايرانيان ش�ناخته مي ش�ود. اين 
روند پرش�تاب و ركورددار ش�دن كشورمان 
در ابتا ب�ه اين بيم�اري ريش�ه هاي مختلفي 
دارد ك�ه يكي از آنها فقدان خط مش�ي علمي 
و راهنم�اي ملي براي درمان س�رطان اس�ت 
و همي�ن ام�ر موج�ب ش�ده دس�تگاه هاي 
ام آر آي در ته�ران از لن�دن بيش�تر باش�د. 
به گفته دكت��ر اس��ماعيل مطلق، رئي��س اداره 
س��رطان وزارت بهداشت س��الانه 90 هزار مورد 
ابتلا به س��رطان داريم. علي اكبر سياري، معاون 
بهداشتي وزارت بهداش��ت نيز در نشست خبري 
پويش ملي مبارزه با سرطان با اعلام اينكه سالانه 
بالغ بر هزار و 200 ميليارد توم��ان صرف هزينه 
داروهاي بيماران س��رطاني مي ش��ود، افزود: هر 
سال 2 هزار و 500 ميليارد تومان نيز بابت درمان 
سرطان ها در كش��ور هزينه مي شود و در مجموع 
8 هزار و 500 ميليارد تومان به صورت مستقيم و 
غيرمستقيم صرف سرطان مي شود. با وجود اين 
همه هزينه و تبعات اما چرا ما در كنترل و درمان 
س��رطان ها آنگونه كه بايد موف��ق نبوده ايم؟ اين 
سؤالي اس��ت كه دكتر اس��ماعيل اكبري، رئيس 

مركز تحقيقات سرطان در پاسخ به آن، فردگرايي 
در تشخيص و درمان را مقصر دانست و افزود: هيچ 
كشوري مانند ما اين گونه سلامت را اجرا نمي كند. 
ما هر طور كه مي خواهيم تشخيص و درمان انجام 
مي دهيم و خيلي فردگرا هستيم، به راحتي دستور 
عكسبرداري غيرضروري مي دهيم، در حالي كه در 
كشورهاي غربي شاخص هايي دارد اما در كشور ما 
حتي مي بينيم ساعت 3 صبح دستور عكسبرداري 

مي دهيم كه اين ظلم به بيمار است. 
    تهران بيشتر از لندن ام آر آي دارد

واردات بي رويه دستگاه هاي گران قيمت تشخيص 
پزش��كي يكي از چالش هاي پنهان نظام سلامت 
اس��ت كه خيلي وقت ها هزينه هايي كه مي تواند 
در بخش پيش��گيري و درمان به كار گرفته شود، 
براي واردات و خريد اين دستگاه ها خرج مي شود 
در حالي ك��ه روش هاي تش��خيصي كلينيكي و 
حاكميت باليني يعني تشخيص از طريق معاينه در 
كشورمان چندان جدي گرفته نمي شود. گذشته 
از ارتباطات مالي معنادار ميان برخي پزشكان با 
اين مراكز تشخيصي پاراكلينيكي تعدد اين مركز 
و رويه تجويز اين خدمات در كشور روند مناسبي 
ندارد، ب��ه طوري كه بن��ا به تأكي��د رئيس مركز 
تحقيقات سرطان كشور تعداد دستگاه هاي ام آرآي 
در تهران از لندن بيشتر است يعني شاخص هاي 
بهداشت و درمان را رعايت نمي كنيم. همچنين 

براي درمان دارويي س��رطان بر اس��اس سليقه و 
برداشت از علم برنامه ريزي مي شود. در حالي كه 
در كش��ورهاي غربي براي گرفتن يك ام آر آي يا 
تصويربرداري ش��اخص هاي متفاوتي وجود دارد 
ولي در كشور ما هر كس كه بخواهد ام آرآي انجام 
مي دهد. به باور اكبري سلامت در هيچ كجاي دنيا 

اينگونه رها شده نيست. 
    درم�ان س�رطان در اي�ران اس�تاندارد 

نيست
وي با تأكيد بر اينكه هيچ كشوري بدون راهنماي 
ملي سلامت س��رطان را درمان نمي كند، تصريح 
كرد: وزارت بهداشت خط مش��ي علمي را اعلام 
نكرده و به عن��وان مث��ال در كش��ور تومور يك 
سانتيمتري در سرطان س��ينه را شيمي درماني 
مي كنيم در حالي كه در كشورهاي غربي اندازه آن 
2/5 سانتي متر است و با اين آمار حدود 20 درصد 

از بيماران بايد شيمي درماني شوند. 
اكبري تصريح كرد: طبق اعلام س��ازمان جهاني 
بهداشت در درمان سرطان 49 درصد جراحي، 40 
درصد راديوتراپي و ۱۱ درصد شيمي درماني تأثير 
دارد، در حالي كه در كشور ما بيشترين بار هزينه 

در دارودرماني و شيمي درماني است. 
وي تأكيد كرد: از طرفي گروه هاي پزشكي و مردم 
از نهادهاي نظارتي و قضايي مي ترسند به همين 
دليل درمان هايي تجويز مي كنند كه بيش��ترين 

هزينه را تحميل مي كند. 
اكبري با اب��راز نگراني از روند صعودي س��رطان 
گفت: درس��ت اس��ت كه ميزان بروز سرطان در 
كشور نسبت به متوس��ط جهاني كمتر است اما 
سير افزايش آن بسيار س��ريع است كه مهم ترين 
دليل آن افزايش س��ن در كشور اس��ت. در حال 
حاضر جمعيت بالاي 60 سال ما در كشور كه سن 
سرطان تلقي مي ش��ود 8/6 درصد است. اگر اين 
ميزان به ۱۱ درصد برسد ما با پيري جمعيت و در 
نتيجه افزايش سرطان در كشور مواجه مي شويم. 
بيش�تر دس�تگاه هاي  فرس�ودگي     

راديوتراپي
معاون درمان در اين نشس��ت با اش��اره به س��ه 
ن��وع روش داروي��ي، پرتودرمان��ي و جراحي در 
درمان سرطان افزود: در حال حاضر 60 دستگاه 
راديوتراپ��ي در كش��ور داري��م كه مي بايس��ت 
تا س��ال آينده حداقل به دو براب��ر افزايش يابد، 
افزود: متأس��فانه اغلب دس��تگاه هاي موجود نيز 
به روز نبوده و بايد تجهيزات جديدتري در كشور 
راه اندازي شود. بنا به تأكيد وي، حريم هاي ظالمانه 
دنيا علي��ه ايران باعث ش��ده نتواني��م تجهيزات 
پزش��كي را آنطور كه بايد به روز كني��م. در واقع 
مي توان گفت تحريم ها، سلامت مردم ما را هدف 

گرفته است. 
   افزايش ماليات بر سيگار وتو شد

در اين نشست يك بار ديگر به موضوع دخانيات به 
عنوان يكي از جدي ترين عوامل بروز سرطان نيز 
پرداخته شد و معاون بهداشت وزارت بهداشت با 
اشاره به واردات ساماندهي شده هزار تريلي سيگار 
در س��ال تأكيد ك��رد: از نمايندگان كميس��يون 
تلفيق مجلس شوراي اس��لامي، سؤال كنيد چرا 
برنامه افزايش ماليات بر سيگار در سال 94 را وتو 
كرده اند.  به گفته سياري ش��ش استراتژي براي 
كنترل دخانيات در دنيا وجود دارد كه اولين آن، 
افزايش هزينه لذت بردن از س��يگار اس��ت يعني 
اينكه قيمت مواد دخاني از طريق ماليات بالا برود.  
وي با تأكيد ب��ر اينكه ماليات بر س��يگار در حال 
حاضر به قيمت خرده فروش��ي گرفته نمي شود، 
افزود: ما معتقديم با افزايش ماليات بر س��يگار به 
قيمت خرده فروشي، علاوه بر اينكه مصرف مواد 
دخاني كاهش مي يابد، باعث خواهد ش��د قاچاق 
سيگار نيز كنترل شود.  به گفته سياري، بررسي ها 
نشان مي دهد سالانه هزار تريلي سيگار وارد كشور 
مي شود، چطور ممكن اس��ت كسي متوجه ورود 
قاچاق اين مقدار سيگار نشود. وي تصريح كرد: ما 
معتقديم واردات قاچاق سيگار سازمان يافته است 

و بايد با آن برخورد جدي شود. 
معاون بهداشت وزارت بهداشت با تأكيد بر اينكه 
رانت خوارها قدرتمند هس��تند، گف��ت: در حال 
حاضر ماليات بر س��يگار ۱۱ درصد است كه بايد 

اين ميزان به 80 درصد افزايش يابد. 

تردددرتونلوبزرگراههايپايتختپوليميشود؟!

پياماخيرمقاممعظمرهبريبرايدختراناروپاتبيينميشود
رئي�س بس�يج جامع�ه زن�ان ب�ا اش�اره ب�ه پي�ام اخي�ر مقام 
معظ�م رهب�ري ب�ه جوان�ان اروپاي�ي از تبيي�ن جنبه ه�اي 
مختل�ف اي�ن پي�ام ب�راي دخت�ران ج�وان اروپ�ا خب�ر داد. 
مينو اصلاني به فارس گفت: با توجه به اهميت پيام اخير مقام معظم 
رهبري به جوانان اروپا، بس��يج جامعه زنان درصدد است جنبه هاي 
مختلف اين پيام را با توجه به ساير سخناني كه مقام معظم رهبري در 

حوزه زنان داشته اند، تبيين كنند تا آنها با آگاهي از جايگاه خود مورد 
سوء استفاده سرمايه داران غرب قرار نگيرند.  وي ادامه داد: اميدواريم 
بتوانيم اين حقيق��ت را كه دختران ج��وان مي توانن��د تأثيرگذاري 
فوق العاده اي در سطح جامعه داشته باشند، با موشكافي ابعاد اين پيام 
براي دختران جوان اروپا و امريكا تبيين كنيم چراكه غرب در حق زنان 
نهايت ظلم را روا داشته اس��ت و دختران جوان بايد بدانند كه وظيفه 

تاريخي آنها در اين برهه زماني چيست؟ اصلاني اظهار داشت: دختران 
اروپا بايد جايگاه زن در عالم خلقت را بدانند و به گونه اي رفتار كنند كه 
از آنها به عنوان يك ابزار استفاده نشود، تا اين زمينه در آنها شكل نگيرد 
نمي توانند اي��ن حقيقت را دريابند و تصميم درس��تي بگيرند چراكه 
فرهنگ حيازداي غرب باعث شده اس��ت كه سرمايه داران از دختران 

جوان به عنوان ابزار براي سودجويي خود استفاده كنند. 

لايحه دريافت عوارض از استفاده كنندگان معابر شهري روي ميز شورا

رئيس بسيج جامعه زنان:

علي خدايي بيجاري 

بيژن يانچشمه 
   گزارش  2

   بسيج

   مديركل دفتر آمار و اطلاعات جمعيتي و مهاجرت س��ازمان ثبت 
احوال كش��ور از رش��د 4/8 درصدي ولادت در ۱0 ماهه س��ال جاري 
خبر داد. علي اكبر محزون همچنين كل جوان��ان ازدواج نكرده داراي 
تحصيلات عالي را 4 ميليون و 78۱ هزار اعلام ك��رد كه از اين تعداد، 

79۱هزار نفر از سن متعارف ازدواج نيز عبور كرده اند. 
 وي با بي��ان اينكه كل جوان��ان ازدواج نكرده در س��ن ازدواج و داراي 
تحصيلات عالي 3 ميليون و 990 هزار نفر هستند، گفت: از اين تعداد 
يك ميلي��ون و 973 نفر را م��ردان و 2 ميليون و ۱7 ه��زار نفر را زنان 

تشكيل داده اند. 
   وزير آم��وزش و پ��رورش در واكنش به 
هزينه هاي دريافتي توس��ط برخي مدارس 
كه به ميزان شهريه يك ترم دانشگاه است، 
گفت: مدارس هيئت امنايي، نمونه دولتي و 
تيزهوش��ان به دليل خدمات بيشتر از حد 
متعارف مي توانند هزينه هاي��ي را دريافت 
كنن��د.  وي اف��زود: طرح تعال��ي مديريت 
مدرس��ه امس��ال در 5 هزار و 700 واحد آموزش��ي اجرا مي شود كه 
شاخص هايي براي آن تعريف شده و براس��اس آن مدارس مرتباً مورد 
ارزيابي قرار گرفته و بازخوردها به مدرسه و مسئولان ارائه خواهد شد. 
    مهدي علي اكبرزاده، مديركل فرهنگ��ي و هنري وزارت آموزش و 
پرورش با بيان اينكه 38 برنامه ويژه دهه فجر طراحي شده و از روز ۱2 
تا 22 بهمن ماه به اجرا درخواهد آمد، اظهار كرد: ساعت 9 و 33 دقيقه 
صبح روز يك شنبه،  ۱2 بهمن ماه در تمام مدارس كشور زنگ انقلاب 
تحت عنوان »گلبانگ انقلاب« به مناسبت سالروز ورود امام خميني )ره( 

به ميهن نواخته خواهد شد. 
  رسول خضري، عضو كميسيون بهداشت 
مجلس گفت: پيش بيني مي ش��ود درآمد 
اختصاص��ي وزارت بهداش��ت از مح��ل 
تعرفه هاي پزش��كي امس��ال ب��ه 20 هزار 
ميليارد تومان برس��د، در سال 94 نيز رشد 
30 درصدي اين درآمدها پيش بيني شده 
اما اگر رش��د بودجه بيمه ها از ۱3 درصد به 25 درصد نرس��د، س��هم 

پرداختي از جيب مردم افزايش پيدا مي كند. 
   وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي از ايجاد 200 هزار شغل جديد خبر 
داد و گفت: اين افراد از طريق ادارات كاريابي معرفي شده اند و همچنين 
از ريزش 230 هزار ش��غل نيز جلوگيري كرده ايم. علي ربيعي با اشاره 
به اينكه سالانه 800 هزار شغل جديد نياز داريم، ادامه داد: با توجه به 
كاهش قيمت نفت توانستيم با همين بودجه ارز برنامه خود را در زمينه 
اشتغال ادامه دهيم و اين كاهش قيمت در برنامه هاي ما در سال آينده 

خللي ايجاد نخواهد كرد. 
   عضو شوراي مركزي بسيج جامعه پزشكي كش��ور از به كارگيري 
دستاوردهاي هسته اي ايتريوم 90 در كشور براي معالجه بيماران مبتلا 
به سرطان كبد خبر داد. حسين قناعتي با اشاره به اينكه ورود صنعت 
هسته اي به شاخه هاي مختلف حوزه بهداشت و سلامت   به تشخيص 
زودرس انواع بيماري هاي س��رطان و قلب و عروق كمك كرده است ،   
اظهار داشت: صنعت هسته اي در پزشكي شامل علم تحقيق و توسعه 
است كه در بهبود تشخيص هاي پزش��كي و  درمان بيمارهاي مختلف 

نقش مهمي را ايفا مي كند . 

زهرا چيذري 
   گزارش  يك

رئيس شوراي اسامي شهر تهران:
فقطيكدهمدرصدازاراضيكشاورزي

محصولاتارگانيكدارند

ب�ه گفت�ه رئي�س ش�وراي اس�امي ش�هر ته�ران ب�ر اس�اس 
اراض�ي  از  درص�د  ده�م  ي�ك  تنه�ا  موج�ود  آماره�اي 
هس�تند.  ارگاني�ك  محص�ولات  داراي  كش�اورزي 
 مهدي چمران با اشاره به استفاده از مواد شيميايي در توليد محصولات 
غذايي گفت: بش��ر براي اصلاح مأكولاتي كه در اختي��ار دارد از مواد 
شيميايي استفاده مي كند، به اين اميد كه ظاهر را زيبا سازد، غافل از 

اينكه به سلامت خود آسيب مي رساند. 
چمران گفت: در كشور ما همچون س��اير كشورهاي جهان استفاده از 
محصولات شيميايي با كودهاي شيميايي شروع شد. استفاده از»ددت« 
در گذشته و سموم دفع آفات نباتي در حال حاضر و تشويق روستاييان 
براي خريد اين محصولات اثرات منفي را بر جس��م و روح ما گذاشته 
است.  وي با تأكيد بر حساسيت شورا نس��بت به سلامت شهروندان و 
پايش محصولات كشاورزي خاطرنشان كرد: شوراي شهر تهران در سال 
88 نسبت به موضوع استفاده از مواد شيميايي براي توليد محصولات 
كشاورزي حساس شد و بالاخره با ارائه طرح و تصويب آن شهرداري را 

ملزم به پايش محصولات كشاورزي در ميادين ميوه و تره بار كرد. 
رئيس شوراي اسلامي شهر تهران گفت: گسترش بيماري هاي ناشي از 
آلودگي از جمله آلودگي هوا و آلودگي خاك امروزه به يكي از مشكلات 
اساسي تبديل شده است البته بشر مي تواند با رعايت بهداشت به ويژه 
بهداشت تغذيه از گسترش موجود پيشگيري كند. يقيناً لازم است در 

اين راه سلامتي مردم را فداي سودآوري نكنيم. 
چمران در پايان خاطرنشان كرد: بر اساس آمارهاي موجود تنها يك دهم 
درصد از اراضي كش��اورزي داراي محصولات ارگانيك هستند كه ما 
اميدواريم با كمك و همكاري سازمان ها و نهادهاي مسئول اين ميزان 

در سال آينده به يك درصد افزايش پيدا كند. 
---------------------------------------------------

جايگزينيكارتهوشمند
بادفترچهبيمهتأميناجتماعيدرسال94

مديركل درمان تأمين اجتماعي استان تهران با اشاره به اينكه از 
سال 94 كارت هوشمند درمان جايگزين دفترچه بيمه خواهد شد، 
گفت: برنامه اي براي استفاده از كد ملي به جاي دفترچه بيمه نداريم. 
دكتر محمدتقي خس��رواني مقدم در گفت وگو با مه��ر در مورد كارت 
هوشمند درمان افزود: مقدمات اوليه براي اجرايي شدن كارت هوشمند 
درمان فراهم و برنامه ريز ي هاي لازم انجام ش��ده تا كارت هوش��مند 

جايگزين دفترچه هاي بيمه شود. 
وي با اشاره به اينكه كارگروه هاي تخصصي براي اجراي كارت هوشمند 
تشكيل شده اس��ت، تأكيد كرد: در اين كارگروه ها روش هاي اجرايي 
شدن اين كارت با حضور متخصصان و كارشناسان بررسي مي شود و 

مراحل پاياني آن به سرعت در حال اجراست. 
مديركل درم��ان تأمين اجتماعي اس��تان تهران از اس��تفاده از كارت 
هوشمند درمان طي چند ماه آينده در بيمارستان هاي تحت پوشش 
خبر داد و گفت: قطعاً در س��ال 84 كارت هوشمند جايگزين دفترچه 

بيمه هاي درماني خواهد شد. 
خسرواني مقدم در پاسخ به اين سؤال كه آيا كد ملي جايگزين دفترچه 
بيمه مي شود يا خير، افزود: سازمان تأمين اجتماعي يك نهاد عمومي 
غيردولتي است و مجزا از دولت و سازمان بيمه سلامت است و هيچ وقت 
در مراكز دولتي تأمين اجتماعي همانند بيمه سلامت كد ملي جايگزين 
دفترچه بيمه نمي شود بلكه كارت هوشمند درمان براي بيمه شدگان 
صادر خواهد شد.  به گفته وي، بيمارستان هاي سازمان بيمه سلامت و 

همچنين مراكز درماني دانشگاهي جدا از تأمين اجتماعي است.
---------------------------------------------------

همزمان با ايام الله دهه فجر
برپايينمايشگاهاسناددورانانقلاباسلامي

درايستگاههايمترو
بهره ب�رداري  ش�ركت  اجتماع�ي  و  فرهنگ�ي  معاون�ت 
راه آه�ن ش�هري ته�ران و حوم�ه ب�ا همكاري س�ازمان اس�ناد 
انق�اب اس�امي اق�دام ب�ه برگ�زاري نمايش�گاه اس�ناد 
دوران انق�اب در پن�ج ايس�تگاه منتخ�ب مت�رو مي كن�د. 
 محم��د صائبي، معاون فرهنگ��ي و اجتماعي ش��ركت بهره برداري 
راه آهن شهري در تشريح برگزاري نمايشگاه اس��ناد دوران انقلاب 
اظهار داش��ت: معاونت فرهنگي و اجتماعي اين شركت به مناسبت 
فرا رسيدن ايام دهه مبارك پيروزي انقلاب اسلامي با هدف تعميق و 
تبيين اهداف، دستاوردها و آرمان هاي انقلاب اسلامي و نيز آگاه سازي 
مردم نسبت به مدارك و اسناد دوران انقلاب با همكاري سازمان اسناد 
انقلاب اسلامي نمايشگاه تصاوير و اسناد دوران انقلاب اسلامي را در 

ايستگاه هاي منتخب مترو تهران به اجرا در خواهد آورد.  

آلودگي هواي اهواز 70 برابر حد مجاز
آلايندگينفتيريزگردهارازيرپاگذاشت

معضل آلودگي هواي شهرهاي استان خوزستان، به ويژه شهر اهواز، 
گويا فراتر از هجوم ريزگردها اس�ت و دليل اصلي آن فعاليت هاي 
نفتي و آلايندگي اي�ن صنعت مادر اس�ت كه ف�ارغ از ماحظات 
زيس�ت محيطي دارد راه خ�ود را مي رود و س�از خ�ود را مي زند!   
چراكه بنابر گزارش كارگروه ويژه اي كه به دستور دكتر معصومه ابتكار 
براي بررسي و پايش مستمر وضعيت آلاينده هاي شهر اهواز تشكيل 
ش��ده بود، معلوم ش��د آنچه آلودگي هواي اهواز و س��اير ش��هر هاي 
استان خوزس��تان را به 70برابر حد استاندارد ارتقا داده بود، مشكلات 

زيست محيطي ناشي از فعاليت هاي نفتي است. 
دكتر ابتكار در خصوص گزارش نهايي كارگروه خود از آلودگي هواي 
استان خوزستان، در وبلاگ خود نوشته است: بعد از مشكلات تنفسي 
پيش آمده براي تعدادي از هموطنان اهوازي در هفته اخير و جلسات 
استاني و هماهنگي هاي ستادي كه در اين مورد داشتيم، جمعه شب 
)۱0 بهمن( جلسه فوق العاده اي در سازمان براي بحث در مورد آخرين 
نتايج بررسي ها و اقدامات صورت گرفته با حضور معاونين وزارتخانه هاي 
نفت، بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي و مديران استاني خوزستان 
برگزار شد. در اين جلسه كه تا ساعت ۱0 شب به طول انجاميد، در مورد 
علل متعدد احتمالي اين حادثه صحبت شد. نتيجه اينكه قرار شد وزارت 
نفت در جهت تكميل طرح آماك )جم��ع آوري گازهاي همراه نفت( 

سرعت لازم را به خرج دهد. 
اما در گزارش رئيس س��ازمان محيط زيس��ت در خصوص طرح آماك 
توضيح بيشتري داده نشده است و براي روشن شدن موضوع در ابتدا 
بايد دانست طرح »آماك)AMAK(« چيست؟ آماك طرح جمع آوري 
گازهاي همراه نفت لايه بنگس��تان ميدان هاي آب تيمور، منصوري، 
مارون، اهواز و كوپال، موسوم به آماك و بزرگ ترين طرح زيست محيطي 
كشور در حوزه نفت و گاز محسوب مي شود. واژه آماك مجموعه اي از 
حرف نخست ميدان هاي نفتي مورد اشاره است كه نخستين ايستگاه 
جمع آوري گاز آن در بهمن ماه س��ال ۱383 راه اندازي ش��د و در مدار 

عمليات قرار گرفت. 
با توجه به اينك��ه گازهاي همراه نفت لايه بنگس��تان ح��اوي حدود 
2/5درصد سولفيد هيدروژن هستند و سوزاندن اين گازها باعث انتشار 
تركيبات مضر و تخريب محيط زيست مي شود، جمع آوري آنها امري 

اجتناب ناپذير بود.
آماك نخس��تين طرح تمام مكانيزه ش��ركت مل��ي مناطق نفت خيز 
جنوب و يكي از پيچيده ترين پروژه هاي صنعت نفت است كه با اتكا به 
توانمندي هاي متخصصان داخلي طراحي شد و اجراي آن از خردادماه 

سال ۱379 در اهواز كليد خورد. 
با اي��ن اح��وال، اظهارنظر عجيب مديركل س��ازمان محيط زيس��ت 
خوزس��تان كه در گفت و گو با ايرنا گفته اس��ت »دس��تگاه سنجش 
آلودگي هواي خوزستان به دليل غلظت بالاي آلاينده ها قادر به نشان 
دادن ميزان غلظت نيست«، بهتر معنا مي شود و راز مراجعه بي شمار 
بيماراني كه با شكاياتي مش��ترك روانه مراكز درماني مي شوند، تازه 

برملا مي شود. 


